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گزارش

فاز ۱۱ پارس جنوبی یکی از مهمترین میادین مشترک گازی ایران و قطر 
اســت که در روز های آینده به بهره برداری می رســد و مشکل ناترازی گاز در 
کشــور را به حداقل می رســاند.به گزارش خبرنگار مهر، پارس جنوبی یکی از 
بزرگترین میدان های گازی جهان اســت و فاز ۱۱ پارس جنوبی فاز مشترکی 

میان ایران و قطر بود که تکمیل آن ۲۰ سال به درازا کشید.
مهرماه ۱۴۰۱ بود که با اعلام قید فوریت از ســوی مجموعه شــرکت ملی 
نفت ایران به منظور پیشــگیری از مشــکل ناترازی گاز در زمستان و با هدف 
تولیــد زودهنگام گاز از فاز ۱۱ میدان مشــترک پارس جنوبی مقرر شــد با 
کاربســت تمام توان و تجهیزات موجود، حفــر ۴ حلقه چاه در این فاز مرزی 
تکمیل شــود؛ همچنین با هدف نهایی کردن تولید از این میدان مقرر شد تا 
با انتقال ســکوی بهره برداری فاز C۱۲ میــدان گاز پارس جنوبی به موقعیت 
فاز ۱۱B، خلأ ناشــی از ساخت سکو که معمولاً بین سه تا پنج سال به طول 
می انجامید جبران شــده و تولید از این میدان هرچه زودتر نهایی شود.جا به 
جایی یک ســکوی بهره برداری از موقعیت خــود در فاز ۱۲ از پارس جنوبی 
به موقعیتی جدید اقدامی ابتکاری و راهگشــا از سوی شرکت ملی نفت ایران 
برای ســرعت بخشی به روند توسعه فاز مرزی ۱۱ بود اقدامی کم نظیر در دنیا 
بود که اوایل تیر ماه به دســت متخصصان داخلی رقم خورد.اکنون در آستانه 
بهــره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی مزایــای بهره برداری از این فاز را مورد 

بررســی قرار داده ایم. جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اسلامی در رابطه با آغاز بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی و 
افزایش بهره برداری از گاز به خبرنگار مهر گفت: در هفته های گذشته تعدادی 
از نمایندگان کمیســیون جهش تولید از فازهای مختلف پارس جنوبی بازدید 
داشــتند، یکی از اقدامات ارزشمند وزارت نفت جابجایی سکوی فاز ۱۲ پارس 
جنوبی بود، زیرا به دلیل افزایش بهره برداری قطر با افت فشار روبرو شده است 
و این ســکو به فاز ۱۱ پارس جنوبی منتقل شــد که یکی از ابتکارات دولت 

محسوب می شود.
وی ادامه داد: در فاز ۱۲ پارس جنوبی امکان برداشــت گاز وجود نداشت و 
به همین دلیل با ابتکار دولت ســیزدهم این سکو را به فاز ۱۱ منتقل کردند 
تا این امکان فراهم شــود که امکان برداشت گاز بیشتر فراهم شود این اقدام 
یک کار ارزشمند است که توسط وزارت نفت انجام شده است.محسن خجسته 
مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت در مراسم نصب سکوی فاز ۱۱ پارس جنوبی 
گفته بود: فاز ۱۱ پارس جنوبی از نظر موقعیت جغرافیایی برای شــرکت ملی 
نفت ایران در خور توجه است.به گفته خجسته مهر قرار بود توتال طرح توسعه 
فاز ۱۱ را ظرف مدت زمانی ۵ تا ۶ ســال و به صــورت یکپارچه اجرا کند، اما 
با ابتکاری که در شــرکت ملی نفت ایران انجام شد، در حداقل زمان و هزینه 
تولید گاز از این فاز آغاز می شود و این در شرایطی است که افزایش تولید گاز 

با توجه به ناترازی در زمستان اهمیتی ویژه دارد.جعفر قادری عضو کمیسیون 
برنامه با تاکید بر این موضوع خاطر نشــان کرد: فاز ۱۱ پارس جنوبی ۳ سال 
زودتر به بهره برداری رسیده است. این اقدامات وزارت نفت و دولت سیزدهم 
در راستای افزایش بهره برداری از گاز انجام شده است که می تواند در افزایش 
صادرات گاز و رفع ناترازی گاز و همچنین ذخیره ســازی گاز کمک شــایانی 
کند.این اقدام به دســت متخصصان داخلی صــورت گرفت و می تواند کمک 
شایانی به ناترازی گاز در زمستان کند. این نماینده مجلس با تأیید این موضوع 
اضافه کرد: در فصولی که اوج مصرف گاز را داریم مثل زمستان که با بیشترین 
میزان مصرف مواجه هســتیم با افزایش این برداشــت از گاز و افزوده شدن 
ظرفیت فاز ۱۱ پارس جنوبی با کســری گاز مواجه نشویم و در تابستان ها نیز 
این ظرفیت جدید این امکان را به ما می دهد که با قطعی برق مواجه نشویم و 
واحدهای پتروشیمی  ما در مقاطع مختلف در زمینه مصرف گاز بتوانند انرژی 
مورد نیاز خودشان را دریافت کنند.عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات 
مجلس در ادامه با بیان اینکه با بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی با افزایش 
۱۵ تا ۲۰ میلیون متر مکعبی گاز مواجه می شــویم خاطرنشان کرد: تاکنون 
نزدیک به ۵۰۰ میلیارد دلار از پارس جنوبی، کشور کسب درآمد کرده است. 
این افزایش ظرفیت برداشت گاز هم میزان درآمد ما را افزایش می دهد و علاوه 
بر این میزان برداشت ما را نسبت به کشورهای همسایه افزایش خواهد داد و 
علاوه بر این رشد اشتغال فرصت های کاری که به دنبال خودش ایجاد می کند 

نیز یکی از اثرات مثبت افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی است.

حل بحران گاز با بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی

افزایش ۴۰۰ شعبه به شعب منتخب عرضه کننده
 ارز زیارتی اربعین

بانک مرکزی اعلام کرد که با هدف تســریع فرآیند فروش ارز به متقاضیان، 
شعب فعال فروش ارز برای سفر زیارتی اربعین حسینی به ۱۷۹۰ شعبه افزایش 
یافت.طبق اعلام بانک مرکزی، شــعب منتخب همه روزه تا ساعت ۱۵ و شعب 
کشــیک تا ساعت ۱۸ آماده فروش و تحویل ارز به هموطنان هستند. همچنین 
سامانه های برخط و باجه فرودگاهی در تمام طول شبانه روز فعال هستند.برای 
مشــاهده فهرست و ساعت کاری شعب منتخب و کشــیک به پایگاه اینترنتی 
بانک های عامل مراجعه شــود.لازم به ذکر است؛ تاکنون ۶۰۰ هزار نفر از زائران 
اربعین حســینی ارز مورد نیاز خود را از طریــق بانک های عامل تهیه کرده اند.

همچنین فروش مجازی ارز اربعین از طریق پیام رسان »بله« و شبکه اجتماعی 
»روبیکا« هم توســط بانک های ملی و سپه انجام می شود.گفتنی است؛ در سال 
جاری توزیع ارز )اســکناس( به زائرین حداکثر به مبلغ ۲۰۰ هزار دینار عراق از 

۲۸ مرداد آغاز شد و تا ۱۴ شهریور ادامه دارد.

فروش بلیت های ۵ میلیونی تایید شد
مدیرعامل شهر فرودگاهی امام با تایید فروش برخی بلیت های اربعین بالاتر از 
قیمت مصوب، گفت:  به دنبال شناسایی شرکت های هواپیمایی هستیم که بلیت 
را با نرخ ۵ میلیون تومان به زائران فروخته اند.ســعید چلندری در گفت و گو با 
تسنیم در خصوص فروش بلیت پرواز رفت تهران-نجف با قیمت ۵ میلیون تومان 
)۴۰۰ هــزار تومان بالاتر از نرخ مصوب( اظهار کرد:  با توجه به دســتور وزیر راه 
و شهرســازی و جلسات متعدد با مدیران عامل شرکت های هواپیمایی تاکید بر 
این شــده که تمام ایرلاین ها فقط روی سیستم بلیت پروازها را عرضه کنند.وی 
ادامه داد: اما بر اســاس گزارش ها، تعدادی بلیت خارج از سامانه فروش و حتی 
در فرودگاه نجف فروخته شــده اســت.چلندری افزود: قطعاً این موارد بررسی و 
با شرکت های هواپیمایی برخورد می شــود و باید اضافه پرداختی زائران به آنها 
عودت داده شود. البته متاسفانه مشکلی وجود دارد و قیمت درج شده در بلیت 
۴ میلیون تومان است، اما از مسافران ۵ میلیون تومان دریافت کرده اند.مدیرعامل 
شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( از بررسی این مسائل برای شناسایی آژانس ها 
و شــرکت های هواپیمایی متخلف خبر داد و گفت:  از ۲۷ مرداد ماه تمام شرایط 
برای خدمات رســانی به زائران اربعین فراهم شده و ۲۰ موکب نیز آماده پذیرایی 

زائران هستند.

قیمت جدید سیمان اعلام شد
بررســی قیمت ها در بازار ســیمان نشــان می دهد برخلاف تیرماه که روند 
صعودی بر بازار سیمان حاکم بود، قیمت ها نسبت به هفته قبل و حتی ماه قبل 
کاهش یافته که احتمالا یکی از مهم ترین دلایل آن رکود حاکم بر بازار اســت.

به گزارش تجارت نیوز ، بررسی قیمت ها در بازار سیمان نشان می دهد که قیمت  
کیسه های ۵۰ کیلویی سیمان تیپ ۲ درب کارخانه ها به طور میانگین ۱۰ هزار 
تومان نسبت به هفته قبل کاهش داشته است.بر این اساس دیروز قیمت سیمان 
درب کارخانه هــای تهران بین ۵۰ هزار تا ۵۴ هزار و ۳۵۰ هزار تومان بود.این در 
حالی است که هفته گذشته قیمت سیمان درب کارخانه های تهران ۶۰ هزار تا 
۶۳ هزار و ۳۰۰ تومان بود و بررسی ها نشان می دهد قیمت ها کاهش حدود ۱۳ 
تا ۱۶ درصدی داشــته است.این قیمت ها نســبت به ماه  قبل نیز کاهشی بوده، 
طوری که قیمت هر کیســه ۵۰ کیلویی سیمان در هفته آخر تیر ماه در برخی 
کارخانه های تهران ۶۵ هزار تا ۷۱ هزار تومان گزارش شــده است.هرچند برخی 
کارخانه ها قیمت های کمتر یا بیشــتر از مقادیر ذکرشده نیز داشته اند، اما برای 
ســهولت در مقایســه قیمت ها در این گزارش از کارخانه هایی استفاده شده که 

قیمت های آن ها در همه زمان یادشده در دسترس بوده است.

پرداخت بخشی از مطالبات گندمکاران
وزیر جهادکشــاورزی گفــت: ۵۰ هزار میلیارد تومان اعتبــار برای پرداخت 
مطالبات گندمکاران در دولت تصویب شــد و در حال پرداخت است.به گزارش 
ایسنا، محمدعلی نیکبخت در رابطه با پرداخت مطالبات گندم کاران اظهار کرد: 
رئیس جمهوری این مطالبات را دیون ممتازه دانســته و دستور پرداخت فوری 
آن را به ســازمان برنامه و بودجــه صادر کرد. بر این اســاس ۵۰ هزار میلیارد 
تومان در جلسه اخیر تصویب شــد که در حال پرداخت است.وی با بیان اینکه 
در بودجه ســال ۱۴۰۲ خرید ۸.۵ میلیون تن گندم پیش بینی شده بود، گفت: 
در حال حاضر خرید تضمینی از مرز ۱۰ میلیون تن گذشته است و پیش بینی 
می شود این رقم تا ۱۰.۵ میلیون تن ادامه داشته باشد. به عبارتی ۲ میلیون تن 
بیش از پیش بینی بودجه، که اعتبار آن تا پایان شهریور تامین خواهد شد.وزیر 
جهادکشاورزی همچنین ابراز امیدواری کرد در سال زراعی آینده با پایداری در 

تولید گندم به خودکفایی کامل در تولید این محصول راهبردی دست یابیم.

واردات چای تنظیم بازار منوط به خرید داخلی شد
رئیس سازمان چای کشور اعلام کرد: با دستور وزیر جهاد کشاورزی، واردات 
چای برای تنظیم بازار منوط به خرید بخشــی از چای تولید داخل شــده است.

به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، حبیب جهانساز افزود: با دستور وزیر جهاد 
کشاورزی مقرر شده، وارد کنندگان برای واردات چای مورد نیاز تنظیم بازار باید 
بخشی از چای تولید داخل را خریداری کنند تا نگاه تامین بازار بیشتر به سمت 
تامین از منابع داخلی باشــد.وی اظهار داشت: اجرایی شدن این دستور به رونق 
صنعت چای و گردش مالی سریع تر کارخانجات فرآوری کمک می کند ضمن آن 
که چای داخلی بیشتری در سبد خانوارها قرار می گیرد.جهانساز تصریح کرد: نیاز 
ســالانه کشور به چای خشک با احتساب ذخایر و رسوبات انباری حداکثر ۱۰۰ 
هزار تن است و نزدیک به ۳۰ درصد آن از طریق تولید داخل و مابقی با واردات 
تامین می شود.وی تصریح کرد: تمایل تجار ایرانی به واردات چای خارجی است 
در حالی که مردم و تولیدکنندگان تمایل به بازار و مصرف چای داخلی دارند و 

از این رو رویکرد تجار باید تغییر کند.

بورس با چراغ سبز استارت زد

بازار ســرمایه هفته خود را با رشــد آغاز کرد و شاخص بورس با افزایش ۴۶ 
هزار واحدی به یک میلیون و ۹۹۳ هزار واحد رســید.به گزارش ایسنا، شاخص 
کل بورس روز شنبه با رشد ۴۶ هزار و ۵۱۷ واحدی نسبت به آخرین روز کاری 
هفته گذشته روی یک میلیون و ۹۹۳ هزار واحد ایستاد.شاخص کل هم وزن نیز 
رشــد ۱۷ هزار و ۶۳ واحدی را داشت و عدد ۶۸۴ هزار و ۹۰۲ را به ثبت رساند.

روزگذشته بیش از ۳۷۶ هزار معامله در بازار سرمایه به ارزشی بالغ بر ۶۲ هزار و 
۸۰۲ میلیارد ریال انجام شد.

فولاد مبارکه اصفهان، ملی  صنایع  مس  ایران، پالایش نفت اصفهان، سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی، پالایش نفت بندرعباس، گروه مپنا و پالایش نفت تهران 
جزو نمادهای بازار ســرمایه بودند که بیشــترین  تاثیر را روی شــاخص بورس 
گذاشــتند و همه آن ها روند مثبتی را تجربه کردند.در فرابورس نیز همین روند 

افزایشی وجود داشت.
 شاخص کل در بازار نیز با افزایش ۵۷۳ واحدی نسبت به آخرین روز کاری در 
هفته گذشته مواجه شد و روی ۲۵ هزار و ۵۴۱ واحد ایستاد.در این بازار نیز بیش 
از ۲۷۹ هزار معامله انجام شــد که ارزشی بالغ بر ۱۰۲ هزار و ۵۰۴ میلیارد ریال 
داشت.پلیمر آریا ساسول، سرمایه گذاری مالی سپهرصادرات، ایران خودرو دیزل، 
بیمه پاسارگاد، فولاد هرمزگان جنوب، پتروشیمی تندگویان و پتروشیمی زاگرس 
بیشــترین تاثیر را روی شاخص بازار فرابورس داشتند و در این میان همه آن ها 

روند صعودی داشتند.

اخبار کوتاه

بورس

رئیس کل پیشین بانک مرکزی عنوان کرد: 
همــکاری در چارچوب بریکــس و نظایر آنها 
اقدامی اســت که  در میان مــدت و بلندمدت 
می توانــد نتایج مثبت تجاری و اقتصادی برای 
ما داشته باشد، اما توجه شود که نیازهای ارزی 
، تجاری و  سرمایه ای ایران بیشتر کوتاه مدت 

است.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، عبدالناصر 
همتی در یادداشــتی در فضای مجازی درباره 
اهمیت عضویت ایران دربریکس )BRICS( و 
آینده ارز واحد آن، نوشت: نظر به سیاست های 
تحریم های طولانی مدت  و  آمریکا  سلطه گرانه 

علیــه اقتصاد ایــران، عضویت کشــورمان در 
بریکــس از اهمیت برخوردار اســت و خبری 
مثبت و یک سیاســت راهبردی مفید اســت.
وی متذکــر شــد: البته این نکتــه را هم باید 
توجه کرد که تشــکیل پیمان های منطقه ای و 
چندجانبه نظیر بریکس، اقدامی اســت توسط 
برخــی کشــورهای نوظهور، عمدتــا برای به 
چالش کشــیدن توســعه نفوذ غرب و نیز در 
چارچوب تلاش برخی از آنها برای دستیابی به 
بازارهــای با ثبات برای کالاهای خود و کنترل 
اقتصادی موجود جهانی.رئیس کل اسبق  نظم 
بانک مرکزی عنوان کرد: بدون شک، صحبت 

در مورد ارز جدید بریکس به خودی خود یک 
شاخص مهم از تمایل بسیاری از کشورها برای 
تنوع بخشــیدن به دلار اســت. البته یک نظم 
جدید اقتصادی جهانــی از ارز جدید بریکس 
یا دلارزدایی یک شــبه پدیدار نخواهد شد. با 
وجود موانعی که بر ســر راه دلارزدایی وجود 
دارد، عزم گروه بریکس برای اقدام نباید نادیده 
گرفته شــود. از آنجایی که ۵ کشــور جدید از 
جمله ایران به بریکس خواهند پیوســت، این 
گروه احتمالا برنامه دلارزدایی خود را افزایش 
خواهــد داد. البته تلاش های دلارزدایی هم در 
ســطح چندجانبه و هم در ســطح دوجانبه با 

مشکلات جدی مواجه شده است.همتی بیان 
کرد: اگرچه صحبت در مورد ارز بریکس شتاب 
بیشتری گرفته اســت، اطلاعات محدودی در 
مورد مدل های مختلف در دست بررسی وجود 
دارد. بلندپروازانه ترین مســیر چیزی شبیه به 
یورو خواهد بود، واحد پولی که ۱۱ کشور عضو 
اتحادیه اروپا در سال ۱۳۹۹به تصویب رساندند. 
امــا با توجه به عدم تقــارن قدرت اقتصادی و 
پویایی سیاســی پیچیده در بریکس، مذاکره 
برای یک ارز واحد دشــوار خواهد بود. نسخه 
بریکس از یورو در حال حاضر بعید است. هیچ 
یک از کشــورهای درگیر تمایلی به توقف ارز 

محلی خود نشان نمی دهند. در عوض، به نظر 
می رســد هدف ایجاد یک سیســتم پرداخت 
یکپارچه کارآمد بــرای تراکنش های فرامرزی 
بــه عنوان اولین گام و ســپس معرفی یک ارز 
جدید باشد.وی تصریح کرد: حضور در بریکس 
قطعــا می تواند مفید باشــد ولی توجه شــود 
مشکل توسعه کشور ما عمدتا از شیوه نامناسب 
حکمرانی و نیز نتیجه تداوم تحریم هاست. قبلا 
هم توضیح دادم لازمه تداوم و تقویت سیاست 
کاهش تکیه بر دلار در قالب این گونه پیمان ها، 
تقویت ارزش پول ملی اســت و این امر بدون 
یک سیاست مالی و پولی مناسب و هماهنگ و 
برنامه کنترل نوسانات اقتصادی و تقویت ثبات 
اقتصاد و مهار تورم ممکن نیست.همتی عنوان 
کــرد: همکاری در چارچــوب بریکس و نظایر 
آنها اقدامی است که در میان مدت و بلندمدت 
می تواند نتایج مثبت تجاری و اقتصادی برای ما 
داشــته باشد، اما توجه شود که نیازهای ارزی، 
تجاری و ســرمایه ای ایران بیشتر کوتاه مدت 
اســت. رقابت با قدرت هــای اقتصادی منطقه 
نظیر ترکیه و عربســتان یک امر جدی است و 
فاصله عقب ماندگی ایــران از آنها، که قرار بود 
در ۱۴۰۴ قدرت اقتصادی اول منطقه باشد، به 
سرعت در حال عمیق تر شدن است.وی تاکید 
کرد: با ادامه محدودیت روابط بانکی بین المللی 
و از همه مهم تــر اصرار بر تــداوم برنامه های 
نامناســب اقتصادی در کنار تــداوم تحریم ها، 
ورود تکنولوژی و ســرمایه خارجی به کشور را 
به عنوان موتور رشد و توسعه، محدود می سازد.
رئیس کل پیشین بانک مرکزی متذکر شد: این 
را هم بایــد توجه کرد، قدرت هایی نظیر چین 
و هند که به ترتیــب قدرت های دوم و پنجم 
اقتصادی جهان هستند، در تلاش برای یافتن 
بازار برای کالاها و خدمات خود و از همه مهم تر، 
ارتقای نقش خود در نظم بین المللی هستند و 
در عین تلاش برای ایجاد بلوک های چند جانبه 
برای رســیدن به مقصود خــود، همکاری ها و 
روابط اقتصاد خود با غرب را نیز بی وقفه و بدون 
ایجاد تنش، گسترش می دهند.وی خاطرنشان 
کرد: اما این امر نمی تواند مانع تلاش ایران برای 
بهره برداری از این گونه پیمان ها باشد، منوط به 
آنکه شــرایط لازم برای منتفع شدن از آن در 

سیاست های کلان کشور تدبیر شود.

یک کارشناس مرکز پژوهش های مجلس گفت: افزایش 
تعداد مناطق آزاد باید با توجه  به اعلام مغایرت ها از سوی 
هیئت عالی نظارت متوقف شــود.به گزارش خبرنگار مهر، 
نمایندگان مجلس در ســال پایانی مجلــس یازدهم، در 
حال پیگیری تصویب افزایش ســه منطقه آزاد جدید در 
اســتان های مازندران و خراســان رضوی هستند. این در 
حالی است که بسیاری از کارشناسان در سال های گذشته 
تأســیس مناطق آزاد جدید را یک اقدام غیرکارشناســی 
ارزیابی کردند.بنا بر نظر کارشناســان، باتوجه به عملکرد 
نامناســب مناطــق آزاد فعلی، ایجاد مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی جدید نه تنها نمی تواند اثر مثبتی بر اقتصاد کشور 
داشته باشد؛ بلکه موجب ایجاد آسیب های فراوان در روند 

توسعه پایدار کشور خواهد شد.
 به نظر می رسد اصرار بر تأسیس مناطق آزاد جدید تنها 
به دلیل توجه به منافــع محلی بوده و احتمالاً انگیزه های 
انتخاباتــی در این امر دخیل اســت.از همین رو، حســام 
محمدی فر کارشــناس مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اســلامی در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار اقتصادی مهر، 
در خصــوص موافقت مجلس با لوایح ایجــاد مناطق آزاد 
تجاری جدید گفت: در حال حاضر نمایندگان و مسئولان 
به جــای اینکه پاســخگوی عملکرد مناطقی که از ســال 

۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ به منطقه آزاد تبدیل شــده ، باشــند، در 
حال ایجــاد مناطق آزاد جدیدی در ســرخس، دوغارون، 
مازندران هستند.وی تصریح کرد: با وجود عملکرد ناموفق 
مناطــق آزاد در ۳۰ ســال اخیر، تعجــب می کنیم که در 
نظام تصمیم گیری کشــور چرا و چگونه در صدد افزایش 
تعداد مناطق آزاد هســتند.محمدی فر توضیح داد: از سال 
۱۳۹۵ تــا ۱۴۰۰ لایحه ایجاد هفت منطقــه آزاد جدید 
در حوزه های بوشــهر، اینچه برون، سیستان و بلوچستان، 
بانه، اردبیل، قصرشــیرین و مهران، مطرح شد و بسیاری 
از کارشناسان، سازمان ها و هیئت عالی نظارت چندین بار 
با این مســئله مخالفت کردند؛ اما این لایحه، ســرانجام با 
اصرار مجلس شــورای اسلامی و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در اردیبهشت سال ۱۴۰۰ به تصویب رسید.وی افزود: 
در حال حاضر، دو ســال و اندی اســت که از تصویب این 
لایحه می گذرد؛ اما هیچ یک از مناطق آزاد جدید علی رغم 
وعده های گوناگون در خصوص آن، هنوز فعال نشــده اند و 

هیچ کس پاسخگوی این مسئله نیست.
این کارشــناس مرکز پژوهش ها ادامــه داد: با تصویب 
لایحه فوق، صرفاً قیمت زمین های این مناطق افزایش پیدا 
کرده و اقداماتی برای تحقق اهداف تعریف شده جهت رونق 
تولید و صادرات انجام نشده است و مردم را نسبت به نظام 

تصمیم گیری کشــور بدبین کرده است.محمدی فر ادامه 
داد: اغلب مناطق آزاد، منطقه ویژه اقتصادی نیز هستند و 
این مناطق از حیث مقرراتی که برای ورود و خروج کالا و 
بحث ســرمایه گذاری دارند، بسیار شبیه مناطق آزاد است 
و امتیازات مشــابهی دارند؛ بنابراین اصلًا مشخص نیست 
تبدیل مناطق ویژه به مناطق آزاد چه ارزش افزوده ای دارد 
و این فرایند با چه رویکردی در حال انجام شدن است.وی 
در خصوص اهداف اصلی ایجاد مناطق آزاد اظهار داشــت: 
در بند ۱۱ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، تأکید شده 
اســت که مناطق آزاد باید به سمت ۴ هدف اصلی تولید، 
صادرات، انتقال فناوری و تأمین نیازهای ضروری از خارج 
حرکت کند. اما متأسفانه شاهد هستیم قانون مناطق آزاد 
که از ســال ۱۳۹۲ ابلاغ شده اســت، تاکنون هیچ یک از 
مقررات و فرایندهــای این مناطق در جهت تحقق اهداف 
اصلاح نشده و با همان ساختار معیوب و قوانین قبلی تعداد 

مناطق آزاد را افزایش می دهند.
این کارشــناس مرکز پژوهش های مجلــس ادامه داد: 
بنابراین، افزایش تعداد مناطــق آزاد باید باتوجه به اعلام 
مغایرت ها از ســوی هیئت عالی نظارت متوقف شــود و تا 
زمانــی که قانون اصلاح نشــده و ســاختار آن منطبق بر 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی نشــده باشد، منطقه 

آزاد جدیــدی ایجاد نشــود.محمدی فر با انتقــاد از ایجاد 
مناطق آزاد باهــدف محرومیت زدایی، بیان کرد: در واقع، 
ابتدا زیرســاخت ها را در یــک منطقه مهیــا می کنند و 
سپس به مناطق آزاد تبدیل می شوند؛ بنابراین در صورت 
موفقیــت این مناطق در حوزه صــادرات، واردات، تولید و 
انتقال فناوری های پیشــرفته، طبیعتاً توسعه منطقه ای و 
محرومیت زدایی در نقاط هم جوار آن ایجاد خواهد شد.وی 
ادامه داد: اما در ایران، مســئولان بر خلاف سایر کشورها 
هــدف ایجاد مناطــق آزاد را محرومیت زدایــی می دانند، 
بنابراین عمــوم مناطــق آزاد در مناطق محروم کشــور 
ایجاد شــده اســت که به علت نبود زیرساخت مناسب در 
آن مناطق، جذب ســرمایه گذاری، رونق تولید و صادرات 
در مناطق آزاد کشور موفق نبوده است.محمدی فر با بیان 
اینکه مســئولان می گویند به مناطــق آزاد بودجه تعلق 
نمی گیرد و باید از طریق فروش زمین و واردات کالا بودجه 
خود را تأمین کنند، اظهار داشــت: مناطق محروم باید با 
واردات و فروش زمین برای خود سرمایه جمع آوری کند تا 
از این طریق زیرساخت های خود را تکمیل کند، اما باز هم 
با عایدی به دســت آمده نمی تواند نیازهای زیرساخت های 
خود را پوشــش دهد، بنابراین این چرخه معیوب ادامه دار 

خواهد بود.

رئیس کل پیشین بانک مرکزی به عضویت ایران در بریکس واکنش  نشان داد

افزایش عقب ماندگی اقتصادی ایران از قدرت های منطقه 

کارشناس مرکز پژوهش های مجلس بررسی کرد

عملکرد ناموفق مناطق آزاد در ۳۰ سال اخیر

مدیر نظــارت و وصول مطالبات صندوق توســعه 
ملی گفت: با توجه به اینکه اجازه ســرمایه گذاری از 
سوی مجلس به صندوق توسعه ملی داده شده، شروع 
مشــارکت صندوق توســعه ملی در میادین نفتی در 
فصــل پاییز خواهد بود تا صنــدوق تا آن زمان بتواند 
اقدامــات لازم را انجام دهد.رضا محمدی در گفت وگو 
با ایســنا، با بیان اینکه موضوع سرمایه گذاری توسط 
صندوق توســعه ملی پیش از این توسط هیات امنای 
این صندوق مصوب شــده بود، اظهار کرد: برای اینکه 
ایــن موضوع وجهــه قانونی تری پیــدا کند، صندوق 
توسعه ملی در انتظار مصوبه مجلس بود که این اتفاق 
در هفته گذشــته رخ داد و ماده ۱۳ طرح تأمین مالی 
و جهش تولید ازطریق اصلاح قوانین حداکثر استفاده 
از توان تولیدی و خدماتی کشــور و حمایت از کالای 
ایرانــی و رفع موانع تولیــد رقابت پذیر و ارتقای نظام 

مالی کشور اصلاح شد. 
بر این اساس اجازه سرمایه گذاری و تسهیلات دهی 
توامان باهم به صورت ارزی و ریالی به صندوق توسعه 
ملی داده شد.وی با اشاره به امکان مشارکت صندوق 
توسعه ملی در توسعه میادین نفتی و گازی اظهار کرد: 
تحقق این موضوع نیازمند کسب برخی صلاحیت ها از 

سوی صندوق توسعه ملی است. حتی این امکان وجود 
دارد بــرای اینکه صندوق توســعه ملی بتواند قرارداد 
 E&P امضا کند نیازمند داشــتن یک شرکت IPC
)اکتشــاف و تولید نفت( باشد. به همین دلیل شروع 
مشارکت صندوق توسعه ملی در میادین نفتی در پاییز 
خواهد بود تا صندوق تا آن زمان بتواند اقدامات لازم 
را انجــام دهد.مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق 
توسعه ملی در پاســخ به این سوال که مشارکت این 
صندوق در توسعه کدام میادین نفتی و گازی خواهد 
بود؟ پاســخ داد: این موضوع توسط تیم فنی صندوق 
در حال بررسی اســت. معاونت سرمایه گذاری داخلی 
مذاکرات اولیه را انجام داده است اما هنوز نهایی نشده 

است. 
البته مذاکرات از ابتدای پاییز جدی تر خواهد شد و 
صندوق توسعه ملی و وزارت نفت در این  مورد توافق 
خواهنــد کرد.محمدی در ادامه با بیــان اینکه برای 
مشارکت صندوق توســعه ملی هم میادین مشترک 
نفتی و گازی و هم میادینی که مشــترک نیستند مد 
نظر قــرار دارند، توضیح داد: البته بــا توجه به اینکه 
همســایه ها درحال بهره برداری از میادین هســتند، 

اولویت با میادین مشترک است. 

در راستای طرح ساماندهی بازار مسکن که از نیمه 
اردیبهشت ماه امسال آغاز شده، تاکنون بیش از ۳۰۰۰ 
دفتر مشاور املاک متخلف در سطح کشور پلمب شده 
و بازرسی ها هم چنان ادامه دارد.به گزارش ایسنا، حدود 
۱۷۴ هزار واحد صنفی مشــاور املاک در سطح کشور 
فعالند که حدود ۱۷ هزار واحد از این تعداد فاقد مجوز 
هســتند؛ افرادی که بدون داشــتن مسئولیت بعضا به 
آشــفتگی بازار مســکن دامــن می زنند.دولت از نیمه 
اردیبهشت ماه امســال طرح برخورد با مشاوران املاک 
متخلف و بدون مجوز را در دســتور کار قرار داده است. 
در این راستا کارگروهی متشکل از نماینده وزارت راه و 
شهرسازی، وزارتخانه های اقتصاد و صمت، پلیس فراجا، 
سازمان تعزیرات حکومتی و دستگاه های امنیتی ذیل 
شوراهای مسکن استان ها شکل گرفت. این کارگروه بنا 
به دســتور سیدابراهیم رئیسی ـ رئیس جمهور تشکیل 
شده است.طبق گفته مشــاور وزیر راه و شهرسازی تا 
کنون بیش از ۳۰۰۰ واحد صنفی متخلف در ســطح 
کشور پلمب شــده و بازرسی ها در استان ها ادامه دارد.
سیدجواد سادات هم چنین یکی از محورهای اقدامات 
کارگــروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مســتغلات را 
تســهیل در شناســایی  خانه های خالی و عرضه آنها 

به بازار مسکن دانســت و گفت: برای اولین بار پس از 
تصویــب قانون مالیات بر خانه هــای خالی، هیات های 
رســیدگی مربوط به این موضوع، بیش از ۵۰ جلســه 
برگــزار کردند.تاکنون حــدود ۶۳ هــزار خانه خالی 
شناســایی و برای مالکین ایــن خانه ها برگه مطالبات 
مالیاتی صادر شــده اســت. دولت اعلام کــرده که از 
نیمه شــهریور امسال، مالیات واحدهای خالی از سکنه 
را با جدیت دنبال می کند.مشــاوران املاک به عنوان 
صنفی که ارتباط مستقیم با بازار مسکن دارد بعضا در 
آشفتگی هایی که چند سال یک بار دامن بازار مسکن را 
می گیرد دخیل هستند.مسئولیت شناسایی املاک فاقد 
مجوز با اتحادیه مشــاوران املاک است. با اطلاعی که 
اتحادیه مشاوران املاک به پلیس اماکن ارسال خواهد 
کرد نیازی به مدت زمان ۱۵ روزه اخطار نخواهد بود و 
بنگاه های املاک مکلف هستند تا نسبت به اخذ مجوز از 
درگاه ملی مجوزها اقدام کنند.بررسی ها نشان می دهد 
بعضی مشاوران املاک مرتکب دست کم شش تخلف 
صنفی می شــوند؛ از دریافت کمیســیون بالاتر از نرخ 
مصوب گرفته تا دریافت بالابود، ارایه ندادن کد رهگیری 
و همدســتی برای بالا بردن نرخ مسکن در مناطق از 

جمله تخلفات مرسوم بعضی بنگاه ها است.

شناسایی اخلالگران بازار مسکنآغاز مشارکت صندوق توسعه ملی در میادین نفتی از فصل پاییز


